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A város támogatja a központ felépítésének tervét, de a nagybanit nem adja 

Piaci verseny Dorozsmán 
Folytatás az 1. oldalról 

A magyarországi t e r m e l ő k n e k biz tos pia-
cot, t ervezhető t ermelés t és export lehető-
séget b iz tos í tanának, ezért már m e g is 
kezdték a tárgyalást több n e m z e t k ö z i cég-
gel. A beruházást m a g á n t ő k e - a mul t ina-
c ioná l i s é s hazai kereskedelmi láncok - be-
vonásáva l f inansz íroznák, a vál la lkozásban 
részt kapnának az o lyan nagy integrátor 
cégek, m i n t a Bábolna Rt., i l letve a t erme lő 
é s értékes í tő szövetkezetek , a tész-ek is. A 
Provosz szakembere i szerint Szegedet föld-
rajzi fekvése, a hazai zöldség- és gyümölcs -
t e r m e l é s b e n játszott k i eme lkedő szerepe és 
a jövőben e lkészü lő köz lekedés i infrastruk-

túrája tesz i a lka lmassá a h o s s z ú távon 
2 5 0 - 3 0 0 új m u n k a h e l y e t l é tes í tő beruhá-
zásra. 

Szilágyi Géza szerint hiába fejleszti 6 0 0 
mil l ió forint értékben a város a dorozsmai 
nagybani piacot, és növel i területét a jelenle-
gi 3,5-ről 7 hektárra, ez s e m elegendő az álta-
luk tervezett nagyságrendű feladat ellátására. 
Mint mondta, a városvezetést tájékoztatták 
az elképzelésről, és felajánlották: a nagybani 
beolvadhat a Provosz agrárlogisztikai köz-
pontjába, érdemi választ azonban n e m kap-
tak. 

- Minden lehetséges eszközzel támogatjuk 
a Provosz nagyszabású terveit, de s e m m i 
esetre s e m adjuk el a dorozsmai nagybani ön-

kormányzati tulajdonban lévő, bővítés előtt 
álló területét - szögezte le határozottan Bot-
ka László. A szegedi polgármester szerint 
fontos, hogy a cég által nyújtott újfajta keres-
kedelmi tevékenység megjelenjen a város-
ban. A m ez mit s e m változtat a dorozsmai 
nagybani fejlesztési elképzelésein, amelybe 
bevonják a kereskedőket és a tész-eket is -
úgy, hogy a terület mindenképpen önkor-
mányzat i tulajdonban marad. Ugyanakkor 
azt n e m tartotta elképzelhetetlennek, hogy a 
két lé tes í tmény között szoros szakmai 
együttműködés valósulhasson meg, ha a Pro-
vosz valóban felépíti saját logisztikai köz-
pontját. 

KÉRI BARNABÁS 

Sokba kerül a gazdáknak, ha lekésik a június 15-i határidőt 

Napi egy százalékot veszíthetnek 
Az uniós , területalapú támoga-
tások igény lésének határideje 
június 15. Mive l eddig a re-
gisztrált t e rme lők több m i n t fe-
le e l m u l a s z t o t t a a je lentkezést , 
félő, hogy f i z e t n i ü k kell a ké-
sésért . 

Közeledik a június 15-i határidő, 
ameddig a mezőgazdasági terme-
lők szankc iómentesen nyújthat-
ják be igénylésüket az un iós terü-
letalapú támogatásokra. Ha kés-
lekednek, a későbbiekben a mu-
lasztásért súlyos árat fizetnek: az 
FVM-rendelet alapján ugyan 
még további 25 nappal meghosz-
szabbíthatják a jelentkezésüket, 
á m m i n d e n nap egy százalék mí-
nuszt hoz számukra a várható 
pénzösszegből. Aki például 1 
mil l ió forintra tarthatna igényt, 
és az igénylés beadásával kimerí-
ti a 2 5 napos keretet, 25 száza-
lékkal kevesebb pénz kap, vagyis 
csak 7 5 0 ezer forintért folyamod-
hat. 

Ezekre a szankciókra Tasnádi 
Gábor, az FVM Csongrád me-
gyei hivatal vezetője f igyelmezte-
ti a gazdákat, aki tájékoztatás-
képpen elmondta: a Mezőgazda-

A regisztrált t e r m e l ő k több m i n t fe le eddig n e m je l entkeze t t a támogatásokra Fotó: Gyenes Kálmán 

sági és Vidékfejlesztési Hivatal-
hoz (MVH) - amely az igénylése-
ket fogadja és feldolgozza - eddig 
a várt mennyiségnek kevesebb 

AZ IGÉNYLÉS FOLYAMATA 
A m á r megszerze t t uniós regisztrác iós s z á m b i r tokában a t e r m e l ő k az e d -
dig el tel t i d ő s z a k b a n be je len tkezhet tek a z úgynevezet t b lokkazonosí tó 
rendszerbe , a m e l y a l a p j á n a h iva ta l e lkü ldte s z á m u k r a a b lokktérképet és 
a z uniós t á m o g a t á s o k igény léséhez s z ü k s é g e s n y o m t a t v á n y c s o m a g o t . 
Ezeket a pap í rokat v á r j a ki töl tve a z M V H , de a l e a d á s helysz íne vagy a z 
F V M - h i v a t a l , vagy a f a l u g a z d á s z - i r o d a . M i n d k é t helyen segí tenek a n y o m -
t a t v á n y o k k i tö l tésében. 

mint a fele érkezett meg, alig 5 
ezer 6 0 0 darab. Az FVM-hivatal-
nak az igénylések kitöltésében 
van szerepe, egészen a június 
15-i határidőig látják el taná-
csokkal a termelőket és még 
ezen a szombaton is nyitva tarta-
nak, akárcsak vidéken a falugaz-
dász-irodák. 

Az EU-s támogatásokat - mint 
arról lapunkban már többször be-
számoltunk - két forrásból kapják 
meg a termelők: az egyik az uniós 
összeg 25 százalékát kitevő terü-
letalapú támogatás, vagyis hektá-
ronként 70 ,22 euró, jelerílegi árfo-

lyamon közel 18 ezer forint. Ez va-
lamennyi mezőgazdasági terület-
re, még a gyepre is igényelhető. A 
másik részt a nemzeti kiegészítő 
támogatás, az a bizonyos 3 0 szá-
zalék teszi ki, s csak meghatáro-
zott növények termesztésére érvé-
nyes. Ennek egy részét, hektáron-
ként 8 ezer forintot az agráralku 
következtében már május 1-jéig 
igényelni lehetett, a hátralévő 11 
ezer forintért pedig most kell fo-
lyamodni. Mindkét támogatást 
ugyanazon a nyomtatványon kér-
hetik a termelők. 

F. K. 

A cián ellen nem véd a nemzetközi jog 

Egyetértés Verespatak kérdésében 
Rövidesen a h e l y s z í n e n tájéko-
zódik a verespataki c ian idos bá-
nya - a M a r o s és a Tisza ma-
gyarországi szakaszát is veszé-
lyez te tő - technológiájáról a 
környeze tvéde lmi miniszter . 
Persányi M i k l ó s t tegnap szege-
di városatyák in formál ták az ot-
tani helyzetről . 

A környezetvédelmi miniszter ha-
marosan a romániai Verespatakra 
látogat, hogy személyesen is ta-
pasztalatokat szerezzen a terve-
zett cianidos technológiájú arany-
és ezüstbánya építéséről. A beje-
lentést tegnap Szegeden Persányi 

Miklós tettg, miután a városházán 
megbeszéléseket folytatott a kép-
viselő-testület környezetvédelmi 
bizottságának fideszes elnökével, 
Makrai Lászlóval és Szabó László 
MDF-es városatyával. Ok mind-
ketten jártak a verespataki bányá-
nál, az ott szerzett tapasztalataik-
ról számoltak be a miniszternek. 

A nemzetköz i jogi egyezmé-
nyek n e m vonatkoznak a Romá-
nia által belső ügynek tekintett 
bányaberuházásra, többek kö-
zött azért, mert az túl messze 
van a határtól: egy esetleges 
szennyeződés 4 0 0 kilométert 
tenne m e g a Verespatakon, az 

Aranyoson és a Maroson, míg át-
lépné az országhatárt. 

- Az persze n e m vigasztalja a 
Csongrád megyeieket, hogy a Ma-
rosnak és a Tiszának csupán 60 ki-
lométeres szakasza lenne érintett 
egy esetleges balesetet követően, 
ennyit „utazna" a megyében a gié-
reg mielőtt elhagyná az országot -
fogalmazott Persányi. Elmondta, 
több hivatalos fórumon is hangoz-
tatta fenntartásait a beruházással 
kapcsolatban, amelynek nemcsak, 
hogy nincs még környezetvédelmi 
engedélye, de még a kérelmet sem 
nyújtották be, ugyanakkor a bá-
nyanyitás előkészületei folynak. 

A miniszter szerint a hétéves vá-
rakozást követően létrehozott ma-
gyar-román környezetvédelmi ve-
gyes bizottság és a 15 évnyi tárgya-
lássorozat után aláírt új magyar-ro-
mán határvízi egyezmény segíthet 
a vitás kérdések megoldásában. 
Hozzátette: ebben az ügyben rend-
kívül fontos a nemzeti egyetértés. 

Persányi Miklós el ismerően 
szólt a politikai érők kezdeménye-
zéseiről, így az M D F által rende-
zett mai, szegedi fórumról is, 
amelyen szakemberek, az érintett 
települések lakosai találkozhat-
nak a bányatársaság képviselőivel. 

K. B. 

Könyv-
választás 
HOLLOSI ZSOLT 

Lapozgatom a jubileumi könyvhét hivatalos katalógusát -351 új 
kötet szerepel benne. Csak töredéke annak a termésnek, amit a 
könyvünnepre időzítve jelentettek meg a hazai kiadók. A hajlékta-
lan művészek Alkonyzóna című antológiájától a klasszikusok -
Dante, Zrínyi, Thomas Mann, Karinthy Frigyes, Kosztolányi, Márai 
- művein át az egyelőre kevésbé ismert elsőkönyves fiatal tehetsé-
gek, például a pozsonyi Gazdag József, vagya rejtélyes költőnő, Me-
cseki Rita Eszter kötetéig szinte áttekinthetetlen a választék. 

Elfajzott irodalomtanárként próbálom nyomon követni legalább 
a kortárs prózát. Reménytelen vállalkozás. Az aktuális kedvenc, 
Ljudmila Uhckaja kötete is hetek óta félbe hagyva pihen az ágyam 
méllett Szabó Magda régen megkezdett Für Ehse-jén, Karinthy 
Márton sikerkönyve, az Ördöggörcs és Kertész Imre Felszámolása 
pedig Michael Cunningham regényét, az Órákat nyomja. Az elmé-
lyült, nyugodt olvasás az utóbbi években valahogy elérhetetlen lu-
xuslett, csak akkor tudok lelkiismeret-furdalás nélkül, akár egy na-
pot is a felfedezésre váró könyveimmel tölteni, ha kiüt az influen-
za. A felpörgetett életritmus nem kedvez a minőségi irodalomnak -
azt nem lehet úgy olvasni, mint az átlapozható magazinokat. 

Azt mondják a szakértők, tavaly 6 százalékkal nőtt a hazai 
könyvforgalom. A biztató adathoz rögtön hozzáteszik: csökkenő 
példányszám mellett. Vagyis: egyre többet költünk egyre keve-
sebb könyvre. Mégis van a statisztikákban valami reményt keltő 
is: míg hét évvel ezelőtt a szépirodalomi művek az összforgalom-
nak csak alig több mint 3 százalékát tették ki, tavaly már majd 
minden ötödik kötet tartozott ebbe a körbe. Szerencsére minden 

, évben akad egy-két magyar író - Esterházy, Závada, Kertész, Ná-
das -, akinek sikerül felvennie a versenyt Stephen Kinggel. Ahogy 
Olasz Sándor mondta a szegedi programsorozat tegnapi megnyi-
tóján: rossz könyvek is vannak: társaságuk veszélyesebb, mint a 
rossz embereké. 

Rajtunk múlik, hogyan választunk. 

Hulladékkezelő 
üzem születik 
Folytatás az 1. oldalról 

Ezért is történhetett, hogy a sze-
lektív hulladékgyűjtést is lehető-
vé tevő hulladékkezelő telep első 
ü t e m é n e k alapkövét csak m o s t 
tudták letenni - az egy évvel ez-
előtti kivitelezői pályázat ered-
ményte len volt, a legkedvezőbb 
ajánlat is meghaladta a rendelke-
zésre álló forrásokat. 

Az első ütemben a közművek, 
utak, térburkolatok, talajvíz-meg-
figyelő kutak készülnek el, később 
felépül a komposztáló üzem, a gáz-
hasznosító, a szennyvíztisztító. A 
jelenlegi lerakót lezárják, és új, a 

modern szabványoknak megfele-
lő, szigetelt lerakót alakítanak ki. 

Persányi Miklós hangsúlyozta: 
ha n e m sikerül csökkenteni a ke-
letkező hulladék mennyiségét , 
úgy hiába kezdődik Magyarorszá-
gon 2006- ig 177 milliárd összér-
tékben számos hulladékkezelési 
beruházás, amelynek eredménye-
képpen 2008-ra már 6 mil l ió em-
ber által „termelt" hulladékot ke-
zelik majd modern lerakókban. 
Ezért gyors és hatékony kormány-
zati intézkedéseket ígért az újra-
hasznosítás, és az azt lehetővé te-
vő szelektív gyűjtés ösztönzésére. 

K.B. 

Áder: ígéretek helyett 
tettek kellenek 
Csak o lyan autópálya-szakaszo-
kat adtak át eddig a szoc ia l i s -
ták, ame lyeke t az Orbán-kor-
m á n y kezdet t el ép í t t e tn i -
m o n d t a a F idesz -MPSZ ország-
gyűlés i képvise lőcsoport jának 
vezetője . Áder János (képün-
kön) volt a vendége tegnap a 
szegedi Polgári e s ték c í m ű ren-
dezvénysorozatnak . 

MUNKATÁRSUNKTÓL 

Ader Jánossal, a Fidesz-MPSZ 
országgyűlési frakcióvezetőjével 
tegnap Szegeden Sándor János 
rendező beszélgetett. 

Áder szerint az EP-választás jó 
alkalom arra, hogy sárga lapot mu-
tathassanak fel a kormánynak, 
amit 2006-ban követheti a máso-
dik, ami már piroslapot jelent. A 
Fidesz kezdeményezte nemzeti pe-
tícióról a frakcióvezető úgy vélte-, 
hogy az aláírók jóval kevesebb tet-

tel is beérnék, 
mint amennyit 
a szocialisták 
ígértek 2002-
ben. „Az n e m 
baj, hogy a mi-
niszterelnök 
n e m tud be-
szélni, az vi-
szont baj, hogy 

n e m tartja meg az ígéreteit" - foly-
tatta Áder. Szerinte az egyes gyógy-
szerek ingyenessége helyett 20 -30 
százalékos vagy annál magasabb 
áremelés lett, az otthonteremtő tá-
mogatás növelése helyett több 
adót kell fizetni, a gazdák támoga-
tása helyett folyamatosan romlik a 
magyar mezőgazdaság helyzete. 

A kormány két jéve vállalta, 
hogy 2 0 0 4 végére megépülnek a 
tiszai gátak. Ezzel s zemben a 
költségvetésben mindössze 13 
milliárd 500 mil l ió forintot irá-
nyoztak elő. 

ÖN IS NORMALIS MAGYARORSZAGOT AKAR? 
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